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Byfest – nu også med damefrokost
BRAMMING – En nyskabelse ser dagens lys ved 
årets byfest i Bramming. Det er en ægte damefrokost, 
der finder sted lørdag den 3. august klokken 16.00-
20.00. I løbet af dagen er der planlagt live-musik og 
underholdning samt selvfølgelig en flot frokost med 
alt, hvad der hører til. Arrangementet varer ved indtil 
festteltet slår teltdugen op til en forrygende aften med 
Birthe Kjær og Peter Ebberfeld.

Som altid er det Bramming Idrætsforening og Bram-
ming Boldklub, der står bag byfesten.

Frygten for PFAS er manet i jorden
HUNDERUP-SEJSTRUP – Sagen er undersøgt til 
bunds. Der forekommer ikke udledning af PFAS fra de 
solpaneler, der er en del af solcelleparken i Hunderup-
Sejstrup. Det fastslår formanden for anpartsselskabet 
bag parken, Jørn Boesen Andersen.

Lokalt har der været en vis utryghed ved spørgs-
målet, idet der græsser får i området, men den frygt 
er altså ubegrundet, oplyser formanden.

Journalist går tæt på Mellemøsten i Darum
DARUM – Tv2-journalist og udlandskorrespondent 
Steffen Jensen går tæt på den aktuelle situation i Mel-
lemøsten, når han den 25. maj er gæst ved Højskole-
dagen i Darum Sogn. Arrangementet byder desuden 
på andagt, formiddagskaffe, middagsmad og sangtime 
ved Jacob Tybjerg, der er lærer ved Uldum Højskole.

Byt en bog i Fritidscentret
VEJRUP-ENDRUP – De færreste har en bog med under 
armen, når de besøger det lokale fritidscenter. Nu er 
der en god grund til at gøre det i Vejrup-Endrup. ’Byt 
en bog’ er et nyt tiltag, der går ud på at man bare tager 
en god bog med hjem og enten beholder den eller går 
op og bytter den igen. Man må også gerne komme og 
bytte med en bog fra ens private samling, og som det 
er nu er det en bog for en bog, oplyser centret.

10 år mere med årlige dyrskuer
BRAMMING – Det sidste af de årlige dyrskuer i 
Bramming fandt ikke sted ikke i 1974, som vi fortalte 
i sidste nummer af avisen. Faktisk var der dyrskuer 
helt frem til 1984, oplyser John Schwartz fra Bramming 
Byhistoriske Arkiv. Vi beklager fejlen.

Konstitueringen er på plads
HUNDERUP-SEJSTRUP – Lokalrådet i Hunderup-
Sejstrup har konstitueret sig efter det ordinære årsmøde 
tidligere på året. 

Claus Simonsen fortsætter som formand, mens 
Stine Nørgaard Jensen overtager posten som sekretær. 
Jobbet som velkomstambassadør deles mellem Lene 
Christensen og Stine Nørgaard Jensen.

Byfesten investerer i bemandingssystem
BRAMMING – tidligere høvlede de rundt med 
Excel-ark og løse papirer. Nu har byfesten i Bramming 
investeret i et nyt, elektronisk bemandingssystem, så 
der hele tiden er styr på, hvem af de mange frivillige, 
der laver hvad og hvor. 

”Nu får vi bedre overblik over, hvem der har passer 
baren, hvem der er vagt ved indgangen og så videre, 
ligesom vi lynhurtigt kan se, hvis der er ’huller’ i 
bemandingsplanen,” fortæller Mikkel Brodde fra 
festkomiteen.

Udflugt til Frøslevlejren og Christiansfeld
BRAMMING-GØRDING – Torsdag den 23. maj 
inviterer Ældre Sagen på heldagsudflugt til Frøslev-
lejren og Christiansfeld. Første stop er Frøslev, hvor 
der er planlagt et foredrag om den tidligere fangelejr. I 
Christiansfeld står to guider klar til at tage deltagerne 
med på en spadseretur rundt i byen. 

Turen, der omfatter morgenmad, middag og eftermid-
dagskaffe, er for både medlemmer og ikke-medlemmer 
af Ældre Sagen. 

Der er afgang fra Ok Tanken i Gørding klokken 8.00 
og fra Bramming Banegård klokken 8.15. Tilmelding 
og betaling skal ske senest onsdag den 8. maj.

SMÅT MEN GODT

DEBAT  – Bramming 
Egnsmuseum blev for kort 
tid siden en del af det nye 
supermuseum i Esbjerg 
Kommune – Museum Vest 
– men der er hos flere lokale 
foreninger, byens borgere og 
blandt stedets frivillige en 
bekymring for, hvad frem-
tiden vil bringe til det lille 
bymuseum på Pederstræde.

Derfor har de taget initia-
tiv til et borgermøde, hvor 
de ønsker museets fremtid 
sat til debat. Det sker ud fra 
devisen ’Du kan være med 
til at bevare det og sikre dets 
fremtid’, oplyser initiativta-
gerne – Bramming Lokalråd, 
Lokalhistorisk Forening for 
Bramming-egnen, HHI, 
Handels-, Håndværker- og 
Industriforeningen samt 
museets egne frivillige.

Mødet finder sted om 
aftenen tirsdag den 30. april 
i museets egne lokaler.

”På et dialogmøde på 
egnsmuseet i januar ori-
enterede den nye direktør 
for Museum Vest, Merete 

Jankowski, om fusionen 
mellem Fiskeri- og Søfarts-
museet og sammenslutnin-
gen Sydvestjyske Museer”.

”Egnsmuseet er nu en del 
af Museum Vest, men af 
fusionsstrategien fremgår 
det, at man vil forsøge at 
udskille egnsmuseet fra det 
nye supermuseum. Merete 
Jankowski oplyste, at der 
forventes taget beslutning 
herom på et bestyrelses-
møde i juni 2024,” fortæller 
Mogens Jessing, der er 
formand for Lokalhistorisk 
Forening for Bramming-
egnen og i øvrigt selv er 
frivillig på egnsmuseet.

Byrådets afgørelse
”Det er altså med andre ord 
sandsynligt, at bestyrelsen 
for Museum Vest i juni 
beslutter at afhænde Bram-
ming Egnsmuseum. Hvis 
det sker, vil det herefter 
være op til medlemmerne af 
byrådet i Esbjerg Kommune 
at beslutte, hvad der videre 
skal ske”, fortsætter han.

Da egnsmuseet i 2016 
kom ind under Sydvestjyske 
Museer, fulgte det årlige, 
kommunale tilskud på lidt 
over 600.000 kroner med 
over til Sydvestjyske Museer 
som en del af deres årlige 
tilskud.

”De penge vil formentlig 
komme i spil, hvis bestyrel-
sen for det nye supermu-
seum udskiller Bramming 
Egnsmuseum. Det er op til 
politikerne at beslutte, hvor-
dan ’kagen skal skæres’, men 
på dialogmødet i Bramming 

var der enighed om, at 
man lokalt skal forsøge at 
sikre egnsmuseets fortsatte 
eksistens i en selvstændig 
form med overførsel af det 
kommunale tilskud,” lyder 
det fra Mogens Jessing.

”En ny model for driften 
af museet i Bramming 
kunne være stiftelsen af en 
forening med en bestyrelse 
og en ansat daglig leder. 
Der kan også tænkes andre 
modeller, og under alle 
omstændigheder fordrer det 
både en vilje hos kommunen 

Lokal frygt for at det lille museum ikke 
bliver en del af fremtidens fællesskab

Fremtiden er usikker for Bramming Egnsmuseum. Nu går lokale kræfter i aktion for at sikre dets overlevelse.

Lokale holder borgermøde 
om egnsmuseets skæbne

PLUS – Solcelleparken 
i Hunderup-Sejstrup er 
kommet ud af sit første 
hele regnskabsår med et 
overskud på 21.000 kroner. 
Det er dog ikke nok til, at der 
kan blive udbetalt udbytte 
til anpartshaverne. Parken 
har nemlig et minus fra 
tidligere på 72.000 kroner, 
der først skal indhentes. 
Med årets overskud er det 
minus dog skrumpet ind til 
51.000 kroner. 

Den melding kom fra 
selskabets formand, Jørn 
Boesen Andersen, på par-
kens årsmøde.

”Her drøftede vi også 
mulighederne for et even-
tuelt energifællesskab i 
forbindelse med, at der er 
fjernvarme på vej til områ-
det. Lige nu bliver der gravet 
rør ned på strækningen fra 
Kjærgård Landbrugsskole 
til Hunderup og Sejstrup. 
Altså er det noget bestyrel-
sen arbejder videre med,” 
oplyser formanden.

”Vi tror, det vil være rea-
listisk at hæve fortjenesten 
ved at indgå i et energifæl-
lesskab. Kan vi få blot 10 ører 
mere pr. KWh, vil vi, med 
det nuværende anlæg, øge 

vores fortjeneste med 40.000 
kroner om året,” fortsætter 
Jørn Boesen Andersen.

En forskønnelse af 
området ved solcelleparken 
blev også drøftet på mødet, 
og her kunne formanden 
oplyse, at der ved etable-
ringen af anlægget blev 
indgået et partnerskab med 
Esbjerg Kommune. Igennem 
den aftale er det nu muligt 
at søge midler til konkrete, 
grønne projekter.

”Selv er vi i bestyrelsen 
ved at lægge billet ind på et 
grønt forskønnelsesprojekt 
rundt om solcelleparken. 

Heri er inkluderet et digitalt 
aflæsningsmodul, så forbi-
passerende kan følge med i 
produktionen på anlægget,” 
oplyser formanden.

Solcelleparken er et 
anpartsselskab, der i foråret 
2021 blev stiftet af foreningen 
Hunderup-Sejstrups Frem-
tid – og netop dén forening 
holdt sin årlige generalfor-
samling umiddelbart inden 
årsmødet for solcelleparkens 
andelshavere.

Foreningens formål er 
at skabe udvikling i de to 
landsbyer, Hunderup og 
Sejstrup. Det sker først 
og fremmest via de årlige 
efterårsmesser, hvor det 
meste at overskuddet 

Selskabet bag parken har dog underskud fra tidligere år, så det 
er endnu ikke muligt at udbetale udbytte til anpartshaverne

Solcelleparken har givet et pænt plusSolcelleparken har givet et pænt plus
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Fremtiden er usikker for Bramming Egnsmuseum. Nu går lokale kræfter i aktion for at sikre dets overlevelse.

Idrætsforeningens nye ledelse har styr  
på hverdagen efter sidste års ændringer

IDRÆT – Efter sidste års 
udskiftninger i toppen af 
Bramming Idrætsforening, 
er den nye ledelse kommet 
godt i gang med arbejdet. 
Der er brugt en del tid på 
praktiske såvel som orga-
nisatoriske opgaver, mens 
ledelsen også har skullet 
lære de frivillige i forenin-
gens underudvalg at kende.

”Vi har brugt tid på at 
finde os til rette i de nye 
roller, og vi holder nu meget 
effektive møder, hvor der er 
en dagsorden for gymnastik 
og en for hovedbestyrelsen. 

Vi har lyttet til forslag og 
ideer, så vi kan arbejde 
sammen som én stor for-
ening,” fortalte Merete 
Schmidt Pedersen på vegne 
af ledergruppen ved årets 
generalforsamling.

Siden årsmødet i fjor har 
hun været organisator i 
foreningen, der også har fået 
ny kasserer og ny suppleant 
til bestyrelsen.

Merete Schmidt Pedersen 
fortalte videre, at mødet med 
boldklubben og den meget 
engagerede byfestkomité 
har været en fornøjelse, og 
at det er både deres og alle 
de mange frivilliges fortje-
neste, at overskuddet i 2023 
blev det største nogensinde. 
Det samlede overskud lød 
på 550.000 kroner, der blev 
delt mellem Bramming 

Boldklub og Bramming 
idrætsforening.

Merete Schmidt Pedersen 
benyttede lejligheden til 
at takke medlemmerne i 
foreningens underudvalg 
samt de frivillige, der yder 
en stor indsats i løbet af året, 
men også for at give børn fra 
3.- til 7.-klasse en hyggelig 
aften, når der bliver kaldt 
til ’Fun Fredag’ i Bramming 

Kultur- og Idrætscenter. 
Videre var der en tak til 
Sport og Event Park Esbjerg 
for samarbejdet, både i 
hverdagen på centret og ved 
de arrangementer, der er i 
årets løb.

”Vi er en forening, der 
favner bredt. Det vil vi 
gerne blive ved med. Det er 
også vigtigt, at vi bliver ved 
med at dygtiggøre os, så vi 
fortsat kan give børn, unge 
og voksne mulighed for at 
deltage i et ”forpligtende 
fællesskab, at vi giver dem 
mulighed for at tage ansvar 
for eget liv samt lejlighed 
til at deltage aktivt og 
engageret i samfundslivet”. 
Det er jo netop det, der er 
beskrevet i vedtægterne for 
vores forening,” lød det fra 
Merete Schmidt Pedersen.

Tekst og foto: Jens Bytoft

Især glæder 
foreningens 
nye organisator, 
Merete Schmidt 
Pedersen, sig over 
samarbejdet med 
byfestkomiteen. 
Sidste år blev 
det til det hidtil  
største overskud

Merete Schmidt Pedersen 
benyttede årets gymnastik-
opvisning til at uddele hæder, 
ære og diplomer til flere af 
foreningens frivillige.

Christa hædret for 30 flotte år  
i BIF-gymnastikkens tjeneste

IDRÆT – Alle kender 
Christa. Christa Andersen 
fra Gabelsparken i Bram-
ming. I 30 år har hun ledet 
gymnastikken for børn og 
forældre hos Bramming 
Idrætsforening. Derfor kom 
det heller ikke bag på nogen, 
i hvert fald ikke andre end 
Christa Andersen selv, da 
hun for ganske nylig blev 
hædret med en helt særlig 
’nål’ fra DGI Sydvest.

Den blev overrakt i 
forbindelse med årets store 
gymnastikopvisning, og det 
var formanden for DGI Syd-
vest, Henning Kristensen, 
der troppede op i Bramming 
Kultur- og Fritidscenter for 
at overrække den flotte 
hædersbevisning.

”Jeg anede det ikke. Til 
gengæld undrede jeg mig 
over, at jeg havde fået besked 
på, at stå et helt bestemt 
sted, da de mange ledere og 

instruktører blev stillet op 
foran publikum. Det kunne 
jeg ikke lige gennemskue – 
men pludselig fandt jeg jo ud 
af hvorfor,” smiler Christa 
Andersen, der allerede som 
barn selv begyndte at dyrke 
gymnastik i foreningen Kvik 
70 i landsbyen Roager ved 
Ribe.

”I 1987 flyttede vi til Bram-
ming, hvor BIF åbenbart 
manglede en instruktør 
til at lede holdet med 

børnehaveklassebørn. Jeg 
havde aldrig prøvet det før, 
men meldte mig – og ja, så er 
årene bare gået,” fortsætter 
Christa Andersen.

Undervejs holdt hun en 
pause fra gymnastikken, 
men i 1999 vendte hun 
tilbage, nu som instruktør 
for forælde-børn-holdene.

”Jeg begyndte med et 
enkelt hold. Det havde syv 
deltagere. I den sæson, der 
nu er slut, havde jeg tre 

hold med i alt 114 deltagere. 
Hertil kommer forældrene, 
så der har været lidt at 
holde styr på,” lyder det 
fra Christa Andersen, der 
også har engageret sig i en 
række andre aktiviteter og 
gøremål hos Bramming 
Idrætsforening.

Ved siden af sin indsats for 
gymnastikken var Christa 
Andersen i flere år ansat 
som både by- og landpost i 
Bramming-området. Senere 
fik hun en lederstilling hos 
etaten i Horsens, men arbej-
der i dag for et bureau, hvor 
hun arrangerer forskellige 
udstillinger.

Med årets gymnasti-
kopvisning blev der sat 
punktum for sæsonen. Nu er 
der pause, men til efteråret 
går det løs igen – og Christa 
Andersen står klar til nye 
hold med både forældre og 
børn.

Tekst og foto: Jens Bytoft

I flere år var  
Christa Andersen 
også både  
by- og landpost i 
Bramming-området

Ud over nålen fra DGI 
Sydvest var der flotte 
diplomer til Christa 
Andersen.  

og en villighed i Bramming 
til at arbejde for sagen.”

”Hvis de faste udstillinger 
på Egnsmuseet bibeholdes, 
vil Museum Vest blive en 
naturlig samarbejdspartner, 
idet museumsgenstandene 
vil få status som udlån til 
det selvstændige Bram-
ming Egnsmuseum fra det 
statsanerkendte supermu-
seum,” mener formanden 
for Lokalhistorisk Forening 
for Bramming-egnen.

Tekst og foto: Jens Bytoft

går til lokale aktiviteter, 
diverse forbedringer og 
tiltag. Eksempelvis er det 
blevet til en hjertestarter, 
nye udendørs legeredskaber 
for børn samt nye ophæng 
til juleudsmykning i begge 
byer.

”Alt i alt er der, siden den 
første efterårsmesse i 2015, 
ydet støtte til lokale projek-
ter til en samlet værdi af i 
alt 110.000 kroner,” oplyste 

Jørn Boesen Andersen, der 
også er formand for forenin-
gen Hunderup-Sejstrups 
Fremtid.

Tekst og foto: Jens Bytoft
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Jørn Boesen Andersen kunne 
aflægge beretning for både 

medlemmerne af foreningen 
Hunderup-Sejstrups Fremtid 

og for anpartshaverne i den 
lokale solcellepark.


